
LETNA SEJA VIŠKIH SINDIKALISTOV

Le z nagrajevanje po delu
do večje produktivnosti

30. marca so se na letni »obračunski« seji zbrali
člani občinskega sindikalnega sveta. Spregovoriti
o opravljenem delu in nalogah, ki so pred to
množično družbeno politično organizacijo — je
bila osrednja tema njihovih razprav, katerih vodi-
lo je bil vsekakor temeljit uvod predsednika ob-
činskcga sindikalnega sveta Jožeta Škete.

Rok Pavšič je kot predsednik sveta za dohod-
kovne odnose opozoril na veliko prizadevnost
delavccv, ki sicer ob majhnih rednih osebnih do-
hodkih vlagajo veliko truda, žal pa njihov dopri-
nos ob pomanjkanju repromaterialov ne more biti
zadovoljiv.

Vera Valant je izpostavila položaj trgovine in
opozorila, da je moč preskrbo zagotavljati le z
dolgoročnim vlaganjem v proizvodnjo življensko
pomembnih izdelkov. »Trgovina sama praktično
zelo malo vpliva na politiko OD, ki pa so v tcj vezi
že pod povprečjem. Sicer pa so trgovci ob spre-
menjcnem delovnem času pripravljeni se prilago-
diti potrošniku.

Kurt Čuček, člani sveta so ga izvolili za pod-
predscdnika prav na tej seji, je ponovno orisal
problcmatiko dclovanja dclegatskega sistema še
posebno v SIS in se zavzcl za doslcdno uresniče-
vanje /c sprcjetih stališč.

V razpravo sc je vključil tudi Franc Hribar-
prcdsednik Ijubljnskih sindikatov. »V sindikatih
bomo storili vse, da se bodo izpolnjevale planske
in rcsolucijske obveznosti. V Ljubljani smo dose-
gli nekatere pomembne rczultate v letu 1982 (4,1
odstotcn porasl industrisjke proizvodnje, za 20
odstotkov vcčji izvoz na konvertibilno področje)
kar pomcni, da bo z večjo produktivnostjo in
delom moč začrtati cilje ob večjem izvozu - kar
pa mora biti tudi vodilo pri vsebinskem delovanju
sindikatov«. Izpostavil pa je tudi dosledno izvaja-
nje odgovornosti do sleherncga delavca in stro-
kovnjaka, saj bo tako tudi akcija sindikatov laliko
učinkovitejša. »V našem mcstu pa se bomo dosle-
dno zoperstavili vsaki uvedbi bonov, saj to ne
rešuje ničesar, kvečjemu zavira pot do večje pri-
delave in proizvodnjc.

Jože Sojer je opozoril na težave, ki sindikalne
aktiviste »ovirajo« pri njihovem delovanju v
OZD, saj smo marsikje priče, da poslovodne in
vodstvene strukture še vse premalo razumejo vlo-
go te družbenopolitične organizacije. Z nekaj pri-
meri pa je tudi ilustriral nezadovljiv položaj de-
lavcev zaposlenih pri zasebnih obrtnikih.

Zdravko Krvina - sekretar republiškega sveta
ZSS pa je v razpravi med drugim odločno podprl
misel, da se je v aktivnostih sindikatov in njihove-
mu nerazumevanju potrebno zoperstaviti tradi-
cionalnem mišljenju. Prav tako je potrebno storiti
vse, da bo delegatski sistem našel mesto v temelj-
ni sredini kakršna mu gre, saj dobro vemo, da
delegacij ne obravnava enakovredno kot napr.
delavske svete.

»Problematiko sociale moramo in lahko rešuje-
mo le z več dela, ob tem pa se moramo zavedati,
da večji produktivnosti brez delitve po rezultatih
dela ne bomo dosegli. Republiški sindikati na
podlagi številnih pozitivnih izkušenj v OZD že
pripravljajo nove usmeritve in merila.« Prav tako
pa bo veljalo problematiko nezaposlenosti, ki se
javlja tudi že nekje po Sloveniji, reševati tudi z
večizmenskim delom, saj kar dobrih 70 odstotkov
delovnih organizacij dela v eni izmeni.

Sindikat se aktivneje
vključuje
v gospodarsko
problematiko

Ugotavljamo, da so OO ZS v lanskcm letu v
večjem štcvilu vzpodbujalc in pozivale k pri-
pravi stabilizacijskih prograniov, v katerih so
dclavci iskali rcšitvc, na podlagi katcrih bi
zagotovili višjo produktivnost dcla tcr izkori-
ščanjc dclovnih srcdstev, prav tako pa tudi
sprcjeli vrsto yarčevalnih ukrepov za smotr-
nejšo poraho surovin, vsch vrst cncrgctskih
virov, boljšii izkoriščenost delovnega časa,
ipd. V nckatcrih OZD so bili ^prcjcti stabili-
zacijski programi dokaj kvalitutni in s<> jih
dclavci v praksi tudi doslcdno spoštovali in
urcsgičcvali.

Z aktivncjšim vključcvanjem sindikata v
problcmatiko gospodarjcnja sc jc začel sindi-
kat liidi močnejc uvcljavljali kot najširša
družbcno-politična organizacija dclavccv, čc-
prav moramo kritično oceniti, da jc njcgova
vloga in vpliv v nckatcrih OZD kljub vscmu
šc vcdno majhcn

Vprašanjc, ki sc ga žclim dolakniti, jc Itidi
vpliv sindikatnv na področjii združcvanja dela
in srcdstcv Icr povc/ovanja v rcpriKlukcijskc
vcrigc / ^iamenom /agotavljanja sumvin m
rcpriKlukcijskih matcrialov znotraj rcprocc-
lot. Na lo, tako pomcmbno vprašanjc, ki
pnclslavlja v mnogih OZD cncga najpo-
membnejših dolgoročnih inlcrcsiiv dclavccv
pri zagotavljanju njihovc nadaljnjc socialnc
vamosti, inia rcalno gledano sindikat šc vcdno
koniaj za/navcn ali nikakršen vpliv. Nc morc-
mo trtliti, da sc sindikal ni pripravljcn vključiti
in aktivno sodclovati. V/roki za to s<> prcd-
vscm v lcm, da so /dmžcvanje dcla in srcd-
slcv. prcdvscm pa pobiiclc za to, šc vcdno v
vcčini primcrov domcna poslovnih in drugih
vodilnih struktur, za lo so rczultali na tcm
področju šc vcdno odvisni IHI njihovc voije in
pripravljcnosti. Prav zaradi uvcljavljanja po-
samičnih, včasih tudi ozkih intoresov pi>sa-
mc/nikov na tcm področju. nc storimo hitrcj-
šcga koraka naprcj. Seveda pa nc smcmo tudi
mimo ugotovitve. da se v pnsamcznih prime-
rih že sprejeli sporazuini in di>govori. niso
vselej obojestransko spiištovali.

Na področju svobodne menjave dela še ve-
dno nismo uspeli dclavcem cclovito predstavi-
ti njcgovc vsebine in smisla. Še vedno je pri-
sotna misclnost, da so družbene dejavnosti
tistc institucije. ki delavcu odvzemajo del do-
hodka, oziroma večji ali manjši delež OD.
Razlogi za takšno stanje so po eni strani zara-
di slabega delovanja delegatskega sistema in
relativno hitrih sprememb v samoupravni or-
ganiziranosti interesnih skupnosti, po drugi
strani pa je slabšanje ekonomskega in social-
nega položaja delavcev razlog za sproščanje
obrambnih mehanizmov napram ne le inte-
resnim skupnostim, marveč celotni družbeni
režiji. Jože Šketa - predsednik

OO ZSS Ljubijana Vič-Rudnik


